

马克思主义理论（0305）

学科门类：法学（03）

一级学科：马克思主义理论（0105）

一、专业描述

马克思主义是科学的世界观和方法论，是反映客观世界特别是人类社会本质和发展规律的科学，是关于无产阶级和人类解放的学说。对马克思主义既应该从哲学、政治经济学、科学社会主义等方面进行分门别类的研究，更应该进行整体性研究，以利于完整地把握它的科学思想体系。“马克思主义理论”学科，就是对马克思主义进行整体性研究的一级学科。

马克思主义理论学科注重马克思主义理论的整体性，旨在研究马克思主义基本理论及其教育教学的实践和规律，其根本研究方法是辩证唯物主义和历史唯物主义，在研究中强调理论与实践、逻辑与历史、继承与创新、科学性与意识形态性的辩证统一，坚持马克思主义优良学风、科学精神和科学方法，不断增强马克思主义学术创造力，形成体现马克思主义立场、观点、方法的话语体系，促进马克思主义的当代发展，努力提升马克思主义理论学科的国际影响力。

河海大学是在全国较早传播马克思主义思想的高校之一，其历史可追溯至成立于1915年的“河海工程专门学校”时期。学院现拥有法学、哲学两大学科门类，融合马克思主义理论、哲学两个一级学科和部分政治学二级学科为一体，设有博士后流动站。学院现有教职员工44人，其中教授17人，副教授10人。2010至2013年期间，马克思主义学院承担国家社科基金和教育部

人文社会科学基金课题 16 项，课题经费达 300 余万元。出版学术专著与各类教材 12 部；发表学术论文 558 篇。

二、培养目标

马克思主义理论硕士生培养目标为，具有坚定的马克思主义信仰和社会主义信念的高级人才。要求毕业生熟悉马列主义经典著作和中国化马克思主义重要文献，有较好的马克思主义理论素养和专业基础知识，能够运用马克思主义立场、观点、方法分析说明重大问题。成为从事与本学科相关的理论研究、教育教学、宣传和实际工作的专门人才。

培养方案的设计要为学生提供良好的学术环境，学生将在资深教授或副教授（硕导）的指导下，通过结合研究课题，寻求理论与实践的结合。鼓励学生应用获得的知识和理论发展分析现实问题的能力。

三、研究方向

马克思主义理论专业全英文硕士生培养计划包括（但不限于）以下研究方向：

1. 马克思主义传播史
2. 国外马克思主义
3. 马克思主义中国化

四、申请条件

马克思主义理论全英文专业硕士生申请人需要满足以下条件：

- 1、已在我国认可的海内外高校或学术机构获得本科学位者。

2、能够用英语进行课程学习、阅读文献和进行学术写作，能够用英语进行日常交流。

五、培养年限

学术型硕士学制为3年，实行弹性学制，学习年限最短不低于2年，最长不超过5年。

六、学分要求和课程设置

本专业硕士留学研究生课程总学分为28学分，其中学位课程为18学分，非学位课程为10学分。另设教学环节。硕士生还必须结合研究课题完成一篇硕士论文，并通过答辩。马克思主义理论专业硕士课程设置如下表。

Theory of Marxism (0305)

Discipline: Law (03)

First-Class Discipline: Theory of Marxism (0305)

1. Discipline Description

Marxism is the scientific world outlook and methodology. It is the scientific reflection of the objective world, the nature and development rule of human society in particular, and also the theory of emancipation of the proletariat and human. The study of Marxism is not only the separate research of philosophy, political economy, scientific socialism, etc., but also an integral study, so as to completely comprehend its scientific ideology. “Theory of Marxism” is the first-grade discipline that studies Marxism integrally.

Theory of Marxism focuses on the integrity and studies basic theories of Marxism as well as its teaching practices and principles. The fundamental method is dialectical materialism and historical materialism, underlining the dialectical unity of theory and practice, logic and history, inheritance and innovation, scientific and ideology, persisting in the fine style of study and scientific spirit and method of Marxism, increasingly strengthening the academic creativity of Marxism, so as to form the discourse system that embodies Marxist standpoint and method as well as advance the contemporary development of Marxism, trying to promote the international influence of this discipline.

Hohai University is one of the universities that spread the thought of Marxism from early times in China, the history of which can date back to the period of “Hohai engineering school” established in 1915. At present, the school includes two discipline types—Law and Philosophy, two first-grade disciplines—Theory of Marxism and Philosophy, and some part of second-grade discipline of politics, establishing the post-doctoral research station as well. The school has approaching 44 academic and administrative staff, with 17 professors and 10 associate professors. During the period of 2005 and 2010, the school of Marxism has undertaken nearly one hundred research projects and research funds amount to more than 3 millions. 18 academic monographs and textbooks as well as 558 academic theses have been published.

2. Program Description

The training destination of this master program is professionals with firm Marxism and socialist belief. It is required that the master graduates will be familiar with the classical works of Marxism Leninism and important documents of Sinicized Marxism, be equipped with profound theory and professional knowledge of Marxism, and study and analyze social reality with Marxist standpoint and method.

The design of the program will provide students with favorable academic environment. Under the guidance of senior professors (supervisors for doctor degree), students will find the combination of theory and practice through research subjects. Students are encouraged to analyze social reality with the knowledge and theories acquired and become senior professionals qualified in theoretical research, teaching and propaganda related to the discipline.

3. Research Directions

The master program of Theory of Marxism (taught in English) includes (not limited to) following research directions:

- Development History of Marxism
- Marxism in foreign countries
- Sinicization of Marxism

4. Application Requirements

(1) You have received the bachelor degree from the domestic and overseas universities or academic institutions accredited by the Ministry of Education.

(2) You have the ability to read and write academic papers and communicate in English.

5. Educational System and Duration

The master program is 3 years; the duration is minimum 2 years and no more than 5 years.

6. Credits and Courses

A master student must take at least 28 credits of courses, including 18 credits of required course of the degree and 10 credits of Non-required course of the degree. A dissertation of the research subject and an oral defense are also required. Module structure of the doctorate program of Theory of Marxism is listed below.

马克思主义理论全英文留学硕士研究生课程设置

Courses for Master Students of Theory of Marxism

课程类别 Categories		课程编号 No	课程名称 Course	学时 Hours	学分 Credit	开课学期 Term	备注 Note
学位课程 19 学分 Required course of thedegree 19Credits	公共课程 General Courses	2015LXS01	汉语 I Chinese Language I	32	2	秋 fall	必修 RequiredCo urse
		2015LXS02	汉语 II Chinese Language II	32	2	春 spring	
		2015LXS03	中国概况 Introduction to China	32	2	秋 fall	
	学科基础 课程 Discipline BasicCourses	2015MY01	马列经典著作选读 Classic Texts in Marxism	48	3	春 spring	必修 RequiredCo urse
		2015JC21	西方哲学史 History of Western Philosophy	32	2	春 spring	
		2015JC15	社会研究方法 Methodology of Social Science	32	2	春 spring	
	专业基础 课程 Major BasicCourses	2015MY06	马克思主义哲学史 History of Marxism	32	2	春 spring	选修 4 学分 4 Credits at least
		2015MY07	批判理论史 History of Critical Theory	32	2	春 spring	
专业课程 Major Courses	2015MY08	马克思主义中国化 Marxism in China	32	2	春 spring	选修 2 学分 2Credits at least	
非学位课程 9 学分 Non-required course of the degree 9 Credits	2015LXS05	跨学科课程 A course in other disciplines	32	2		必修 RequiredCo urse	
	2015LXS06	*综合素质课 Comprehensive Quality	18	1			
	2015LXS07	英文科技写作 The Art of Scientific Presentation and Writing in English	32	2	秋, 春 fall, spring	选修 6 学分 6 Credits at least	
	2015MY09	文献综述 Review of Literature	32	2	春 spring		
	2015MY10	文化研究 Culture Studies	32	2	春 spring		
教学环节 Academic Activities	学术活动 Seminar and Conferences						必修 Required Course
	科学研究 Scientific Research						
	文献阅读与综述 Literature Reading and Reviewing						